
Consell General de les Valls

Acta Núm. 5/1990

Sessió Extraordinària del dia 15 de febrer de 1990.

El dia quinze de febrer de mil nou-cents noranta, dijous, es reuneix a Casa de la Vall el
M.I. Consell General de les Valls en Sessió Extraordinària, que ha estat convocada d’acord
amb allò que preveu el Reglament de la M.I. Assemblea i amb l’ordre del dia següent:

1. Debat sobre el Discurs-Programa presentat pel M.I. Sr. Cap de Govern.

2. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabi-
litat i permuta de terrenys amb el Sr. Pere Font Llonch, a la zona de
l’Avda. Dr. Mitjavila, limítrofs amb el Nou Centre Hospitalari (Antiga
Tabacalera).

3. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabi-
litat i permuta de terrenys amb la Sra. Júlia Bonet Fité, per la remodelació
dels entorns de Casa de la Vall.

A l’inici de la reunió, el M.I. Sr. Enric Dolsa ha sol.licitat la inclusió a l’ordre del dia de
dos nous punts, que ha estat aprovada per assentiment. Es tracta dels següents:

4. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabi-
litat i permuta de terrenys amb el Sr. Antoni Fillet, de Casa Antonet, per
l’eixampla de la Carretera General Núm. 3 a la zona del Pont de Les Mines.

5. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabi-
litat i permuta de terrenys amb els Srs. Josep Armengol(a) Peretell), Pere
Bringué (a) Formiga), Elida Pastoret (a) Jaumet) i Rosa Pastoret (a)
Rossa), per l’eixampla de la Carretera General Núm. 3 a la zona de les
travessies de La Cortinada i Llorts.

Sota la presidència del M.I. Sr. Josep Casal Puigcernal, Sub-Síndic General, assisteixen
els membres següents:

Per Canillo Els MM.II. Srs. Climent Palmitjavila Torres, Antoni Casal Man-
dicó, Jordi Font Cabanes i Miquel Casal Casal.

Per Encamp Els MM.II. Srs. Roc Rossell Dolcet, Jordi Mas Torres i Isidre
Torres Pons.



Per Ordino Els MM.II. Srs. Joan Naudi Ambatlle, Enric Dolsa Font, Joan
Martinez Benazet i Josep Ma Armengol Adellach.

Per La Massana Els MM.II. Srs Francesc Grau Esplandiu, Josep Garrallà Rossell,
Josep Ma. Rossell Pons i Xavier Montané Esplandiu.

Per Andorra la Vella Els MM.II. Srs. Jordi Farràs Forné, Antoni Armengol Vila, Ro-
bert Cassany Vila i Josep Anton Ribes Roca.

Per Sant Julià de Lòria Els MM.II. Srs Joan Jordi Areny, Josep Cases Baró, Albert Pintat
Santolària i Joan Obiols Camillo.

Per Escaldes-Engordany Els MM.II. Srs. Miquel Aleix Areny, Marcel.lí Albós Riba, Ramon
Canut Bové i Xavier Espot Miró.

El M.I. Sr. Enric Pujal Areny ha excusat la seva absència.

Assisteixen també el M.I. Sr. Oscar Ribas Reig, Cap de Govern, i els MM.II. Srs Jaume
Bartumeu Cassany, Guillem Benazet Riba, Joan Santamaria Tarré, Candid Naudi Mora i Antoni
Armengol Aleix, Consellers Executius.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General obre la sessió a un quart i cinc d’onze del matí, amb uns
mots de record envers el M.I. Sr. Síndic General i de desig d’un ràpid restabliment.

Acte seguit, intervé el M.I. Sr. Enric Dolsa que sol.licita la inclusió a l’ordre del dia de
dos nous punts, tal com ha estat ressenyat anteriorment.

I d’immediat, es passa a l’examen dels temes que figuren a l’ordre del dia.

1. Debat sobre el Discurs-Programa presentat pel M.I. Sr. Cap de Govern.

Atesa l’extensió i complexitat del tema que ha d’ésser objecte d’examen, el M.I. Sr.
Sub-Síndic General proposa com a procediment d’actuació de formular les intervencions de
caràcter global i puntual sobre el Discurs-Programa, seguint l’ordre en què aquests temes
apareixen tractats en el mateix document.

No hi ha cap oposició, i aquest procediment és acceptat per assentiment.

Tot seguit, el M.I. Sr. Sub-Síndic General cedeix la paraula als MM.II. Srs Consellers
Generals, per tal que puguin intervenir d’acord amb el procediment que acaba d’acordar-se.

Intervencions de caràcter general.

Procés de reforma institucional:

Intervé, en primer lloc, el M.I. Sr. Albert Pintat, el qual es refereix al Procés de Reforma
Institucional, tot indicant que no se n’efectua una referència explícita en el Discurs-Programa,
malgrat la seva importància. Manifesta, igualment, que el procés de modernització institucio-
nal que nasqué l’any 1975 per un conflicte de competències, no ha estat encara exhaurit 15
anys després. Contràriament, la Reforma avança molt lentament, amb una aplicació minimit-
zada del Decret de 15 de gener de 1981. Es produeixen també situacions paradoxals, com la
manca de tota contesta respecte al Document sobre Delimitació de Competències, aprovat
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unànimement pel Consell General a finals del 1987, que només contribueixen a crear una
situació de precarietat. Afegeix, que totes aquestes qüestions no són tractades en el Discurs-
Programa, com si s’hagués oblidat el treball realitzat en la legislatura anterior. Finalment,
pregunta quin és el sentiment del Govern respecte a la modernització de les estructures
institucionals del País.

El M.I. Sr. Cap de Govern contesta, tot fent palès que no s’ha volgut fer referència al
mot “Reforma” de forma voluntària, perquè personalment ha considerat que ja és hora d’anar
més enllà de tot allò que implica la paraula “Reforma” i de la mateixa definició de les
competències institucionals. Però això -diu- no implica que en el Discurs-Programa no es
parli de la Reforma Institucional. En aquest sentit, observa que en aquest document es fa
referència a la necessitat d’evolucionar vers un Estat de Dret que, en la seva opinió, és la
reforma de les reformes. Tanmateix, manifesta que no hi ha cap voluntat específica d’ignorar
el que s’havia fet en la legislatura passada, car considera que els responsables polítics del
moment van fer avançar el tema tot el que van poder.

El M.I. Sr. Albert Pintat exposa que, a nivell de procediment, el diàleg sobre el Procés
de Reforma Institucional amb els Coprínceps s’efectua a través de la Sindicatura i del Cap de
Govern, i demana que, en aquest supòsit, quin serà el sistema d’actuació.

El M.I. Sr. Cap de Govern indica que, si l’Assemblea aprova el programa, el Govern
vehicularà la seva actuació vers l’assoliment de l’Estat de Dret.

El M.I. Sr. Jordi Mas pregunta si, a judici del Govern, aquesta fita comporta deixar de
banda el Decret de 15 de Gener de 1981.

El M.I. Sr. Cap de Govern contesta negativament, precisant que es tracta d’un text que
s’insereix dins del procés de consecució de l’Estat de Dret i de la separació dels poders. És a
dir, existeixen dues vies que menen a l’establiment efectiu d’aquest principi: l’elaboració
d’una Constitució o la constitucionalització de l’Estat mitjançant textos parcials.

El M.I. Sr. Josep Cases sol.licita conèixer l’opinió del Govern referent al Document sobre
Delimitació de Competències, que fou aprovat pel Consell General l’any 1987.

El M.I. Sr. Cap de Govern creu que és utilitzable però, igualment, perfectible.

El M.I. Sr. Albert Pintat manifesta desitjar fer part als membres del Consell General d’un
sentiment de frustració, per constatar que la línia d’afirmació nacional i de modernització
institucional que, ultra els resultats obtinguts, s’havia seguit en la legislatura passada, s’ha
convertit en una situació d’indefinició sense objectius precisos.

Respecte al Document sobre la Delimitació de Competències, indica que pot ésser un
document de reflexió molt útil, per això considera que el Consell General i el Govern l’haurien
de considerar com a un punt obligat de referència, de la mateixa manera que els Serveis dels
Coprínceps haurien de manifestar de forma clara quina és llur opinió sobre el seu contingut.

Finalment, exposa que caldria definir una línia d’actuació clara, que fos una continuació
evolutiva d’actuacions passades, per tal de no caure en l’immobilisme que permanentment
trava l’evolució institucional.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General indica que, per part de la Sindicatura, no hi ha cap interès
d’oblidar allò que s’ha realitzat en les legislatures anteriors, sinó de millorar-ho en la mesura
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del possible. Així mateix, manifesta confiar en què la Comissió Permanent del M.I. Consell
General sabrà definir satisfactòriament l’estratègia a seguir en aquesta qüestió.

El M.I. Sr. Cap de Govern afirma que el Discurs-Programa no parla enlloc de ruptures,
car no hi ha voluntat de ruptura, i llegeix, a tal efecte, un dels paràgrafs d’aquest document
en el què es destaca l’evolució que s’ha produït en aquests anys respecte a la separació de
poders.

El M.I. Sr. Josep Cases observa que la separació de poders entre el Consell General i el
Govern és un fet. Però no ho és respecte a Govern i Comuns, ni molt menys entre Coprínceps,
Consell General i Govern. Es refereix, també, a la promulgació del Codi de l’Administració,
que fou objecte de sèries tensions amb els Delegats Permanents abans de la seva publicació,
i de certs problemes recents amb els Comuns, així com a la creació del Tribunal Administratiu
i Fiscal, però remarca que queda pendent tot el referent a la delimitació de competències. Per
això opina que la Reforma constitueix un tema essencial d’entre tots aquells que figuren
pendents, i manifesta que voldria conèixer el parer del Consell General al respecte.

El M.I. Sr. Ramon Canut manifesta compartir la determinació del Govern d’evolucionar
vers la instauració de l’Estat de Dret, tal com s’estableix en el Discurs-Programa. Aquesta tasca
-diu- s’ha de continuar sense ruptura, des de la concertació, des de la voluntat de treball, i
des de la capacitat de negociació. Però queda clar -exposa- que en la sessió d’avui, no és
possible baixar a nivell de detall.

El M.I. Sr. Roc Rossell exposa la seva postura contrària a que no es vulgui aprofundir
en el tema de la Reforma Institucional, per un aspecte ben concret: el poder amb el què
quedarà habilitat el Govern per portar a terme els principis evocats en el discurs programàtic.
Indica, igualment, que pot fer seves algunes de les idees que es desenvolupen dins del
Discurs-Programa, però considera que la política del pacte, com a única via d’actuació, no
permetrà la realització de bona part d’aquests principis, ja que la reforma de la normativa
bàsica que configura el nostre Estat està mediatitzada pel poder dels Coprínceps, i si d’entrada
no es clarifiquen les competències del Consell General i del Govern, evidentment l’acció
política que dissenya el Discurs-Programa estarà condemnada al fracàs. Per això, opina que
són fora de lloc aquelles intervencions que tendeixen a retallar o limitar avui el debat sobre
una qüestió tan transcendental, i afirma que ja es trobaran solucions alternatives.

Consell d’Europa:

El M.I. Sr. Albert Pintat, que enceta la discussió sobre aquest tema, manifesta no estar
d’acord amb l’exposició que se n’efectua en el Discurs-Programa, car manca la voluntat clara
d’una presència d’Andorra en el camp internacional. I demana l’opinió del M.I. Consell
General.

Pel que respecta al Govern, el M.I. Sr. Cap de Govern contesta tot donant lectura a un
dels apartats del seu Discurs-Programa, en el què es fa referència a l’interès de l’Executiu
d’obrir relacions amb el Consell d’Europa, per tal d’establir uns vincles institucionals amb
aquesta organització internacional.

El M.I. Sr. Albert Pintat remarca que en el mateix apartat sembla acceptar-se les gestions
realitzades pel Consell d’Europa, al mateix temps que s’especifica que no s’acceptaran
ingerències en afers interns. Justament -diu- les observacions que realitza un report sobre
Andorra (que es tramita en el si d’aquesta Organització Internacional) afecten qüestions
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d’ordre intern (com el sistema electoral, les relacions laborals, la reforma institucional, etc.).
En la seva opinió, no hi pot haver confusió respecte a la possibilitat que Andorra tingui una
presència efectiva en tots aquells àmbits on els seus interessos estiguin en joc, per això, més
que la instauració de relacions limitades (hipòtesi recollida pel report anterior) cal que el
Principat pugui integrar-se al Consell d’Europa com a membre de ple dret.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General indica que aquest punt de vista és compartit i es té en
compte. I exposa les gestions realitzades per la Sindicatura i pel Govern per tal d’ajornar
l’examen de la qüestió andorrana del Ple del Consell d’Europa, que havia de tenir lloc el 2 de
febrer proppassat, a fi de permetre un examen més aprofundit del tema.

El M.I. Sr. Cap de Govern es refereix a la intervenció anterior del M.I. Sr. Albert Pintat,
tot indicant que la suposada confusió dins del Discurs-Programa no existeix, car es tracta de
situacions diferents però complementàries. Una cosa -diu- és la possibilitat d’ésser membre
del Consell d’Europa, i l’altra és emetre un judici de valor sobre la situació actual.

El M.I. Sr. Joan Jordi pregunta quin fou el procediment emprat per la Sindicatura i pel
Govern per a sol.licitar l’ajornament de l’examen del report sobre la situació andorrana en el
si de l’Assemblea Parlamentària del Consell d’Europa.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General informa que es sol.licità l’ajornament del tema mitjançant
una lletra, i afegeix que n’informarà puntualment la Comissió Permanent del Consell General
tan aviat com hagi iniciat les seves reunions.

El M.I. Sr. Josep Cases demana quines són les dates en què eventualment s’ha de reunir
l’Assemblea Parlamentària del Consell d’Europa, per tornar a examinar la qüestió.

El M.I. Sr. Cap de Govern exposa que no hi ha cap informació oficial, però podria tenir
lloc a principis de maig, i que la Comissió de Qüestions Polítiques podria desplaçar-se al
Principat durant el mes de març.

Habitacles:

El M.I. Sr. Jordi Mas desitjaria saber quina política de promoció i construcció d’habitacles
socials té previst d’aplicar el Govern.

El M.I. Sr. Cap de Govern indica que tot està condicionat al cost que pot representar
unes iniciatives d’aquest tipus, i a les mesures de promoció i finançament que poden ésser
aplicades. Així mateix, manifesta que la recent constitució del Govern no ha permès, pel
moment, d’analitzar aquestes orientacions amb profunditat.

El M.I. Sr. Josep Cases demana si s’ha contactat la C.A.S.S. en relació a aquest tema.

El M.I. Sr. Cap de Govern remarca que en la sessió de debat del Discurs-Programa
difícilment es pot anar més enllà de la discussió sobre idees o postulats d’ordre general.
Afegeix, que possiblement s’hagi de contactar la C.A.S.S., com també les institucions finan-
ceres, però les mesures d’actuació que escaiguin formaran part de l’estratègia que es
determinarà en el seu moment.

Nacionalitat:

El M.I. Sr. Jordi Mas pregunta al M.I. Sr. Cap de Govern si creu que és bo per a Andorra
la màxima incorporació de persones a la comunitat nacional per a fer desaparèixer el
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desequilibri existent en l’actualitat, i si és bo que tota persona nascuda a Andorra sigui
andorrana. Finalment, assenyala que aquests factors poden afectar la identitat nacional.

El M.I. Sr. Cap de Govern respon afirmativament, sempre i quan es compleixin certes
condicions. Així mateix, exposa que la identitat andorrana s’ha d’aconseguir i de potenciar
per altres mitjans, però no es pot oblidar un fet polític de gran importància, com és que la
comunitat andorrana sigui minoritària en el seu propi país.

El M.I. Sr. Albert Pintat manifesta que, respecte al problema de nacionalitat, hi troba a
faltar en l’exposició anterior el mot “generositat”, si bé la comparteix i, en aquestes condicions,
manifesta donar-hi suport. Però vol denunciar el tractament que realitza la Llei d’Estrangeria
Espanyola als nacionals andorrans, especialment als ensenyants i als metges, pel que fa a la
prestació de llurs serveis professionals en institucions públiques de l’Estat veí. Finalment, es
refereix a l’accés a la nacionalitat andorrana dels descendents d’andorrans, nascuts a l’estran-
ger, respecte al qual entén que caldria establir un límit al nombre de generacions que poden
ésser al.legades per obtenir els beneficis de les disposicions en vigor.

Respecte a la Llei d’Estrangeria Espanyola, el M.I. Sr. Cap de Govern informa que
l’Administració Andorrana ha treballat per aconseguir la signatura d’uns convenis, i que
s’actuarà en la mateixa línia. Pel que fa a la qüestió de la nacionalitat, indica que el Govern
no hi té cap inconvenient, ja que és la mateixa Assemblea la que haurà d’aprovar les
modificacions que es vulguin aportar a la legislació.

El M.I. Sr. Josep Cases sol.licita un aclariment respecte a la frase “partint del principi
que les Lleis no poden ésser retroactives i que no es poden lesionar drets adquirits” que
apareix a la plana 6 del Discurs-Programa en l’apartat relatiu a l’eventual obtenció de la
nacionalitat andorrana per part de totes aquelles persones residents a Andorra, que s’han
integrat a la nostra comunitat.

El M.I. Sr. Cap de Govern contesta que aquesta expressió s’insereix dins del problema
de la doble nacionalitat que cal evitar, però afegeix que seria necessari de respectar els drets
preexistents.

El M.I. Sr. Miquel Aleix remarca que el Discurs-Programa recull l’acció política que el
Govern i la Majoria que li dóna suport pensa desenvolupar en la legislatura, però, òbviament,
queda a continuació tota la tasca que les Comissions legislatives del Consell General, i el
mateix Govern, han de desenvolupar per a portar a terme els principis que recull aquest
document. Per això, considera que difícilment es pot evocar, en aquests moments, certes
qüestions de detall.

El M.I. Sr. Albert Pintat demana al M.I. Sr. Miquel Aleix que vulgui entendre la posició
dels MM.II. Srs Consellers Generals de l’oposició, que no han pogut participar en l’elaboració
del document, ni hi són directament afins; posició que només té per finalitat d’intentar
debatre’n el contingut, especialment quan són qüestions de contingut fonamental.

El M.I. Sr. Miquel Aleix repeteix que cal debatre les grans línies d’orientació política,
deixant els temes puntuals per quan siguin objecte d’examen separadament, ja sigui en el si
de les Comissions legislatives, ja sigui en el Ple.

El M.I. Sr. Jordi Mas discrepa de la posició anterior, tot dient que cal que els Consellers
Generals puguin fer-se el seu propi criteri sobre l’acció política que pensa desenvolupar
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l’Executiu en l’esdevenidor. I recorda al M.I. Sr. Aleix que unes de les funcions bàsiques de
l’Assemblea són el control de l’acció política del Govern i l’aprovació del Pressupost.

El M.I. Sr. Jordi Farràs indica que caldria centrar el debat en la filosofia que informa el
Discurs-Programa que, en la seva opinió, es basa en una voluntat de diàleg, de concertació i
d’informació als ciutadans. Aquests considera que són els trets importants que marquen un
canvi respecte a altres documents anteriors de la mateixa índole. Cal preocupar-se, doncs, si
cada apartat recull aquest esperit, i cal procurar que aquests principis informin l’acció política
posterior tant del Consell General, com del Govern.

Associacions sindicals:

El M.I. Sr. Josep Cases pregunta com es podrà desenvolupar la Llei dels Coprínceps
sobre els Drets de la Persona, en aquest apartat concret.

El M.I. Sr. Cap de Govern contesta que el problema sindical no és nou, però que en
aquests darrers temps s’ha anat agreujant. Malauradament, -diu- la qüestió ha transcendit
l’àmbit nacional i té ja certes connotacions internacionals, la qual cosa pot tenir repercussions
per a la imatge d’Andorra i, en últim terme, pot incidir en el camp econòmic. Ultra les
responsabilitats que poden correspondre al Consell General, la Llei sobre els Drets de la
Persona, que reconeix el dret d’associació prèvia adaptació a la realitat andorrana, haurà
d’ésser desenvolupada pel Govern. També indica que no és aquest el moment per a
determinar com es pot regular aquest dret, però remarca que s’intentaran definir les peculia-
ritats que estableix la legislació, i obtenir que la defensa dels drets dels treballadors i dels
empresaris es realitzi fora de tota politització.

Ràdio-televisió:

El M.I. Sr. Jordi Mas pregunta quines són les revisions i adaptacions que el Govern pensa
aplicar a la Llei sobre l’organisme de Ràdio i Televisió.

El M.I. Sr. Cap de Govern exposa que, al marge del control deontològic de les emissions
que correspon a l’E.N.A.R., allò que està legislat no és suficient per a assegurar la participació
de totes les tendències actuals en les emissions.

El M.I. Sr. Albert Pintat es refereix a la necessària reivindicació de la possibilitat d’accedir
a certs Organismes Internacionals, on els interessos d’Andorra estan en joc, com per exemple
la Unió Internacional de Telecomunicacions. I pregunta com es troba la qüestió relativa a la
recuperació del patrimoni de Ràdio Andorra.

El M.I. Sr. Cap de Govern manifesta que, òbviament, el Govern està interessat en què
el país pugui arribar a ésser representat en el major nombre d’organismes internacionals. Pel
que fa a la qüestió de Ràdio Andorra, exposa que no disposa, en aquests moments, i per raons
òbvies, d’informació detallada sobre el particular.

Comunitat Econòmica Europea:

El M.I. Sr. Albert Pintat celebra que el Govern estigui d’acord amb el Conveni Comercial
rubricat el 14 de desembre de 1989 entre la Delegació Tripartida Andorrana i la Comissió
Negociadora de la C.E.E., i amb la seva presentació al Consell General per a ratificació, però
recorda que es disposa únicament d’un termini de 6 mesos.
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Correus:

El M.I. Sr. Albert Pintat indica que el Servei de Correus que es dispensa actualment a
Andorra (espanyol i francès) és desastrós, cosa que evoca la possibilitat que l’Administració
Andorrana recuperi un servei que sempre hauria d’haver tingut.

Educació i Cultura.

El M.I. Sr. Albert Pintat posa en evidència que en el Discurs-Programa no es recull el
treball efectuat en la legislatura passada, ja que es formulen un seguit de propostes que ja
havien estat objecte d’acord anteriorment, en concret el 2 de maig de 1989, i es refereix a la
negociació d’un nou conveni educatiu amb el Govern Espanyol i a la reestructuració de la
Conselleria d’Educació i Cultura.

El M.I. Sr. Cap de Govern opina que les institucions han de tenir una continuïtat, i es
felicita que hi hagi una coincidència en les línies directrius i la filosofia amb la legislatura
anterior.

El M.I. Sr. Jordi Farràs indica que és cert que en la legislatura anterior s’adoptaren un
seguit d’acords en el camp educatiu, que hauran d’ésser desenvolupats en la present.

Finances, Comerç i Indústria.

El M.I. Sr. Jordi Mas s’interessa per les noves fonts impositives, i tot posant com exemple
les taxes sobre l’activitat bancària i sobre el joc, que no apareixen en el Discurs-Programa,
pregunta quines són a judici del Govern les possibles noves modalitats d’imposició.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu contesta que el Discurs-Programa recull un seguit d’idees
generals, sense desenvolupar-les per motius obvis. La recerca de noves fonts impositives -diu-
ha d’ésser objecte d’una reflexió institucional, que la Conselleria al seu càrrec realitzarà
conjuntament amb la Comissió legislativa d’Economia, Finances i C.E.E. El Govern -afegeix-
no té una idea precisa de l’abast que han de tenir aquestes mesures, al marge de l’aplicació
del principi d’imposició indirecta, però considera que l’estudi sobre noves fonts d’imposició
és ineludible, i remarca, a tall d’exemple, que el Projecte de Pressupost per enguany que el
Govern ha retirat, té més de 5.000 milions de Pessetes compromeses en crèdits plurianuals,
la qual cosa obliga a aplicar el retall sistemàtic, o la recerca de nous ingressos a l’erari públic.

El M.I. Sr. Jordi Mas indica que ja s’ha remarcat suficientment que el Discurs-Programa
no és més que una declaració d’intencions, però considera que almenys s’haurien d’haver
plantejat unes opcions polítiques. La premsa -diu- ha parlat de canvi, però de canvi no n’hi
ha hagut pas.

El M.I. Sr. Josep Cases reprèn una de les frases que apareix al discurs programàtic, en
la què s’indica que “l’acord assolit amb la C.E.E. ens obliga a modificar la nostra legislació
duanera i fiscal”, i la comenta tot indicant que, si bé és cert que el Conveni Comercial subscrit
amb la Comunitat comportarà la modificació de la legislació duanera, no és aquest acord sinó
la nostra situació financera la que obligarà a replantejar la legislació fiscal.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu indica que, partint de la base que la nostra fiscalitat està
basada en gran part en la legislació sobre taxes de consum, cal interpretar aquella afirmació
en el sentit que, havent de canviar la legislació duanera, la legislació fiscal quedarà modificada
“per se”.
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El M.I. Sr. Albert Pintat precisa que el Conveni Comercial no afecta el sistema impositiu.
Andorrà, doncs, conserva la seva sobirania fiscal.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu remarca que la sobirania fiscal queda salvada, però l’Article
7 del Conveni obliga a una adaptació del règim duaner a la normativa comunitària.

El M.I. Sr. Cap de Govern indica que els estudis que es puguin realitzar actualment
sobre el sistema impositiu, només poden ésser aplicables a partir del 1991, tal com obliga
l’acord comercial subscrit amb la C.E.E.

El M.I. Sr. Francesc Grau demana si el Govern ha pensat en algunes fonts d’ingressos.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu exposa que la constatació que ha pogut realitzar el nou
Govern és que existeix un greu desequilibri, un forat de tresoreria i uns descoberts bancaris
que s’han de renegociar, i que la situació actual requereix un canvi. A partir això, la voluntat
política és de no arribar a una imposició directa, però s’imposa una reflexió institucional, que
va més enllà del treball que puguin efectuar el Govern i la Comissió competent del Consell
General puix el tema afecta els Comuns (que ja apliquen taxes de caràcter indirecte) als efectes
d’evitar una doble imposició.

Tanmateix, i en contesta a la intervenció del M.I. Sr. Jordi Mas, manifesta que el canvi
ja s’està notant, especialment en la forma de funcionar l’Administració General.

El M.I. Sr. Jordi Mas exposa que darrerament el Govern ha publicat un Edicte per a la
contractació de l’empresa que ha de menar l’auditoria de comptes de l’Administració corres-
ponent al 1989. I pregunta si la competència sobre aquesta qüestió no recau en la Comissió
legislativa d’Economia, Finances i C.E.E.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu remarca que l’Edicte és el mateix que s’ha publicat en anys
anteriors, i manifesta creure que respecta perfectament la normativa vigent, si bé observa que
el Consell General pot modificar la legislació quan ho cregui convenient.

El M.I. Sr. Francesc Grau es refereix a la creació de la Cambra de Comerç, tot demanant
si es pensa crear un òrgan de filiació voluntària o obligatòria. També sol.licita precisions
respecte a la creació d’un registre de patents i marques.

Respecte al segon punt, el M.I. Sr. Jaume Bartumeu exposa que el Govern creu que
aquest registre pot tenir gran importància, però s’imposa una alternativa que caldrà analitzar
en el seu moment: la creació d’un registre propi o bé la creació d’un registre connectat amb
el registre internacional que té la seva seu a Suïssa, i l’aplicació de les diferents convencions
internacionals que regulen aquest tema.

Pel que fa al primer, el M.I. Sr. Jaume Bartumeu opina que la Cambra de Comerç és
necessària, ja que pot ésser un interlocutor privilegiat del Govern. Però la inscripció obliga-
tòria resulta problemàtica, atès que diversos sectors professionals del país no l’accepten, i a
més a més es constata que l’obligatorietat va en contra de la tendència que segueixen
actualment el països europeus. Tot i així, el Govern intentarà prestigiar-la en la mesura del
possible.

El M.I. Sr. Josep Cases manifesta que en el Discurs-Programa no apareix cap al.lusió a
les diferents entitats parapúbliques.

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu indica que el Govern no es pot permetre de fer grans
declaracions sobre situacions que desconeix car, és evident, que als Consells d’Administració
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de les diferents parapúbliques tot just s’hi acaba d’incorporar. Això no obstant, assegura que
s’actuarà de forma molt diferent a aquella que es coneixia en legislatures passades. Finalment,
manifesta que en algunes parapúbliques el nou Govern s’ha trobat amb les mans lligades per
l’adopció d’acords durant la segona quinzena de desembre de 1989, els quals hauran d’ésser
acceptats per la necessària continuïtat institucional.

El M.I. Sr. Jordi Mas es refereix a les gestions realitzades durant la legislatura passada
en relació a la creació d’una Cambra de Comerç. En síntesi, indica que la Comissió legislativa
d’Indústria i Comerç, després de sol.licitar-ho reiteradament, va tenir l’oportunitat d’examinar
un Projecte de Llei elaborat per l’Executiu, el qual no va poder prosperar degut a la campanya
de premsa sobre els Drets Humans i al discutit plantejament entre inscripció obligatòria o
facultativa. Respecte a aquesta qüestió, defineix les dues tendències existents als països
occidentals, ja siguin continentals (sistema obligatori) ja siguin anglosaxones (sistema opta-
tiu). Aquesta darrera -diu- planteja un problema de finançament.

Acte seguit, el M.I. Sr. Jordi Mas comenta la situació del transport de mercaderies, tot
indicant que seria necessari que el Govern pogués cercar una solució a les limitacions que
afecten els transportistes andorrans, mitjançant l’aplicació del principi de reciprocitat.

Agricultura i Patrimoni Natural.

El M.I. Sr. Josep Cases es refereix a la construcció de l’escorxador nacional, respecte al
qual manifesta suposar que la qüestió ja està resolta, puix el Govern anterior ja havia trobat
un emplaçament adequat.

El M.I. Sr. Guillem Benazet exposa que la Conselleria ha recollit la iniciativa de
l’Executiu anterior, i que mantindrà un seguit de contactes amb els Comuns afectats per tal
de tirar endavant aquesta realització.

El M.I. Sr. Josep Garrallà remarca que el terreny es troba en el terme de la Parròquia de
La Massana, i que el Comú de la susdita Parròquia encara no ha donat el seu acord a aquest
projecte.

Els MM.II. Srs Josep Cases i Jordi Mas fan referència al projecte de creació d’una
Cooperativa Ramadera, i així com el primer sol.licita que la Conselleria d’Agricultura i
Patrimoni Natural vulgui tenir cura de supervisar les actuacions que es duguin a terme, el
segon pregunta si s’han efectuat els estudis que en el seu dia es sol.licitaren.

El M.I. Sr. Guillem Benazet precisa que aquest projecte ja estava en marxa en el moment
que ell va assumir les responsabilitats al front de la Conselleria, però l’examen que ha pogut
realitzar del dossier, i els contactes que ha mantingut amb els ramaders interessats, semblen
indicar que seria un èxit.

El M.I. Sr. Jordi Mas s’interessa pel projecte de Parc Natural, i sol.licita informació
complementària sobre el tema.

El M.I. Sr. Guillem Benazet manifesta que, d’antuvi, caldria diferenciar tres aspectes:
1er. la realització d’una reserva integral (excessivament ambiciosa i restrictiva); 2on. la creació
d’un parc natural (incloses la fauna, la flora i les aigües); 3er. l’adequació d’una zona
zoològica, la qual podria tenir aplicació efectiva en tot un terme comprès entre les Parròquies
de Canillo, Encamp, Ordino i La Massana, amb una clara tendència a l’explotació turística.
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Finalitzada aquesta intervenció, el M.I. Sr. Sub-Síndic General suspèn per uns moments
la sessió. Són tres quarts de dotze del migdia.

A dos quarts d’una, reprèn el debat sobre el Discurs-Programa del Cap de Govern, amb
l’examen dels apartats següents:

Serveis Públics.

El M.I. Sr. Joan Jordi exposa que en el Discurs-Programa es fa referència a l’adequació
d’un eix bàsic de comunicacions rodades, i en sol.licita informació complementària.

El M.I. Sr. Joan Santamaria manifesta que els objectius de la Conselleria en aquesta
matèria són l’eixamplament dels vials existents, amb especial atenció a les Carreteres Generals
Núms. 1 i 2, respecte a les quals l’ideal seria la construcció de vials amb quatre carrils.
Tanmateix, indica que no s’exclou altres traçats alternatius.

El M.I. Sr. Josep Garrallà remarca que el Discurs-Programa no fa referència a l’enllaç
entre les Carreteres Generals Núms. 1 i 3, que és un projecte primordial per les Parròquies de
La Massana i d’Ordino.

El M.I. Sr. Joan Santamaria indica que aquesta obra forma part dels projectes de millora
de la circulació rodada. Però cal ésser conscients -diu- que el problema circulatori només pot
ésser solucionat mitjançant un pla de finançament molt més important del què es disposa
actualment. Personalment, -afegeix- espera que els problemes econòmics s’aniran solucio-
nant amb el temps, però mentrestant manifesta que no es poden esperar miracles.

El M.I. Sr. Josep Garrallà es refereix al Pla Viari de les Parròquies d’Andorra la Vella i
d’Escaldes-Engordany, tot sol.licitant si ja s’ha adoptat, a nivell de Govern, alguna decisió
sobre les tres modalitats existents actualment.

El M.I. Sr. Joan Santamaria exposa que el Govern no tardarà massa en donar una
resposta definitiva a aquesta qüestió.

El M.I. Sr. Jordi Mas s’interessa per la Carretera de l’Obac, i pregunta si el Govern ha
previst algun tipus de mesures per adequar les zones d’accés a aquest vial.

El M.I. Sr. Joan Santamaria exposa que ja s’han endegat les mesures necessàries per tal
de millorar aquells punts i, especialment, s’ha obert el procés de concertació amb els Comuns
de les Parròquies afectades, per bé que, per discreció, sol.licita de no precisar, pel moment,
l’abast de les gestions que s’han iniciat.

El M.I. Sr. Isidre Torres sol.licita informació sobre la construcció del Túnel d’Envalira.

El M.I. Sr. Joan Santamaria indica que aquest projecte es troba condicionat pel problema
de finançament, respecte al qual serà necessari d’adoptar, ben aviat, les decisions adients.
Això no obstant, manifesta que la mateixa inauguració del Túnel del Puymorens condiciona
la realització de l’anterior, puix de no assolir-se la construcció del Túnel d’Envalira en els
mateixos terminis, es crearia un greu problema al país.

El M.I. Sr. Jordi Mas s’interessa pel funcionament del Servei d’Incendis i Salvament.

El M.I. Sr. Joan Santamaria manifesta que coneix la problemàtica que afecta aquest
Servei, i espera aportar-hi una solució immediata i radical.
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El M.I. Sr. Josep Maria Rossell pregunta sobre les eventuals actuacions que el Govern
pensa endegar per a millorar els vials d’accés al Principat.

El M.I. Sr. Joan Santamaria exposa que les relacions amb les autoritats de les regions
veïnes són excel.lents, però caldria millorar les actuacions coordinades. Tanmateix, opina
que en l’actualitat el problema urgent el plantegen les comunicacions interiors.

El M.I. Sr. Antoni Armengol s’interessa pels projectes del Govern respecte a la construc-
ció d’un estadi esportiu.

El M.I. Sr. Joan Santamaria entén que cal establir un ordre de prioritats i, actualment,
l’esforç de l’Administració s’ha d’adreçar a la millora de la xarxa viària, i a la realització del
Túnel d’Envalira. Tot i així, manifesta no excloure aquests tipus d’inversions però, en tot cas,
considera que s’hauria d’actuar amb moderació.

Turisme i Esports.

El M.I. Sr. Joan Obiols remarca que, en parlar de col.laboració amb els estaments
dedicats a l’activitat turística, el Discurs-Programa omet tota referència al Sindicat d’Iniciativa.
I pregunta quins en són els motius.

El M.I. Sr. Cap de Govern contesta que es tracta d’un oblit, i que l’interès del Govern
és col.laborar amb totes les entitats turístiques nacionals, sense exclusions.

El M.I. Sr. Jordi Mas sol.licita precisions sobre les campanyes de promoció turística
internacional.

El M.I. Sr. Candid Naudi exposa que, actualment, la Conselleria de Turisme i Esports
realitza un inventari de les seves possibilitats, tot analitzant les línies polítiques de promoció
turística actual i aquelles que haurien d’ésser aplicades en l’esdevenidor. Una volta això s’hagi
portat a terme -diu- es farà la campanya publicitària. Aquestes actuacions prèvies -afegeix-
no condicionen l’eventual campanya publicitària que s’endegui posteriorment, sinó que
permeten actuar amb més efectivitat, racionalitzant la despesa i coneixent les nostres possi-
bilitats.

El M.I. Sr. Francesc Grau pregunta quina política pensa emprendre la Conselleria de
Turisme i Esports respecte a les Cases d’Andorra a l’estranger, i si s’ha pres en consideració
l’eventual obertura de noves oficines de turisme.

El M.I. Sr. Candid Naudi indica que les Cases d’Andorra són uns complements impres-
cindibles per a la promoció del turisme. Afegeix, que cal potenciar-les al màxim i si el
Pressupost ho permet obrir noves oficines.

El M.I. Sr. Joan Obiols remarca que durant l’anterior legislatura s’aprovà l’obertura d’una
Casa d’Andorra a Madrid, i sol.licita al M.I. Sr. Conseller de Turisme i Esports que ho vulgui
tenir en compte.

El M.I. Sr. Candid Naudi indica que així ho farà i que, si el Pressupost ho permet, aquest
projecte serà una realitat.

El M.I. Sr. Josep Maria Rossell demana conèixer l’opinió de l’Executiu respecte a la
tramitació que caldria donar al Projecte de Llei del Joc.
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El M.I. Sr. Candid Naudi respon que tot país turístic ha de tenir present l’opció del joc,
per bé que és necessari un estudi aprofundit de la qüestió. Constata, igualment, que al
Principat ja existeixen diverses modalitats de joc, i assegura que la Comissió legislativa de
Turisme i Esport disposarà en els millors terminis d’un Projecte de Llei sobre el tema.

El M.I. Sr. Jordi Mas remarca també la proliferació de màquines de joc, malgrat la
legislació restrictiva existent. Per això, evoca la conveniència d’una adequació de la situació
de fet a la legislació vigent, ja sigui l’actual, ja sigui de nova creació. Tanmateix, s’interessa
per la tramitació dels Projectes de Llei General de l’Esport i de l’Esport d’Élite elaborats durant
la legislatura passada, i sol.licita opinió del Govern. Finalment, demana quins són els criteris
de l’Executiu sobre l’esquí.

El M.I. Sr. Candid Naudi indica, en primer lloc, que el Govern és favorable a la tramitació
d’aquests Projectes de Llei i, en aquest sentit, precisa que ambdós textos són objecte d’estudi.
Així mateix, manifesta que l’esquí és l’esport nacional i, com a tal, ha de merèixer el
recolzament dels poders públics.

El M.I. Sr. Isidre Torres fa referència a l’eventual establiment d’enllaços aeris amb
l’exterior.

El M.I. Sr. Candid Naudi indica que podrien constituir un dels sistemes importants de
comunicació en el futur, però manifesta no disposar d’una informació precisa, ni conèixer
suficientment el dossier sobre el cas.

Treball i Benestar Social.

El M.I. Sr. Josep Cases es refereix a diverses qüestions puntuals, que tenen com a
denominador comú llur pertinença al camp sanitari i social. Es tracta de la situació dels
minusvàlids, de l’Administració Institucional dels Serveis Socials, de la medicina de l’esport,
de atenció domiciliària, dels centres de salut, de l’escola d’infermeria, del servei de transport
medicalitzat, del centre mèdic psicològic, i del Servei Andorrà d’Atenció Domiciliària. De tots
ells, sol.licita informació complementària al Govern.

El M.I. Sr. Antoni Armengol manifesta que els serveis depenents del S.A.A.S. funcionen
a satisfacció dels usuaris i, per tant, no existeix cap interès en modificar-los. Respecte a
l’Institut de Serveis Socials, indica que s’ha procedit a la reestructuració de certs serveis ja
existents per tal d’optimitzar el seu funcionament, millorar la gestió dels recursos socials i
evitar duplicitats. Pel que fa al Servei Andorrà d’Atenció Sanitària exposa que el seu Consell
Directiu només ha tingut l’oportunitat de reunir-se una sola vegada, per tal de prendre
coneixement dels temes existents.

El M.I. Sr. Josep Cases sol.licita precisions sobre els principis que el Discurs-Programa
evoca en relació a la immigració.

El M.I. Sr. Cap de Govern indica que la immigració és un dels principals problemes que
té plantejats el país des de fa uns anys. S’ha demostrat -diu- que la legislació fa difícil un control
d’aquest fenomen, per això el Govern entén que cal procedir a una modificació profunda del
marc legislatiu. Ultra el Consell General -afegeix- existeixen altres estaments competents en
aquest camp, amb els què el Govern té interès de concertar en els millors terminis una nova
normativa.
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El M.I. Sr. Josep Cases manifesta celebrar que el Govern tingui interès en elaborar una
nova Llei, puix en la legislatura passada la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social ja
havia denunciat que l’actual Decret de Bases de la Immigració era obsolet. Tanmateix,
sol.licita explicacions sobre l’eventual reestructuració del Centre Hospitalari.

El M.I. Sr. Antoni Armengol exposa que dins del S.A.A.S. el Centre Hospitalari, format
per les Clíniques de Santa Coloma i de Meritxell, és el servei més important. Actualment,
indica que es troba en curs la construcció d’un nou hospital, les dimensions del qual
comportaran la reestructuració dels òrgans de gestió i funcionament.

El M.I. Sr. Josep Cases pregunta que es farà amb els Projectes de Llei (com el
d’arrendaments o el de modificació de la legislació laboral) la tramitació dels quals ha quedat
inconclusa per la finalització de la legislatura.

El M.I. Sr. Cap de Govern indica que el Govern no ha pogut examinar encara tots els
textos que es trobaven en tràmit durant la legislatura passada, per tal de decidir si es reprèn
algun d’ells.

Altres temes diversos.

No hi ha cap intervenció sobre les qüestions que figuren referenciades al final del
Discurs-Programa, per la qual cosa es passa directament a les intervencions que recullen el
sentiment dels MM.II. Srs Consellers Generals sobre el Discurs-Programa del Cap de Govern.

El M.I. Sr. Roc Rossell manifesta, per una part, sentir-se concernit per les al.lusions que
s’han realitzat als òrgans administratius de la darrera legislatura, si bé espera que els mots
expressats pel Conseller de Finances, Comerç i Indústria respecte a l’agilització i vertebració
de l’Administració General es puguin concretar en fets, per això indica que es reserva en el
seu moment el dret de contestar. Per altra, manifesta tenir una concepció diferent d’allò que
ha de constituir un debat polític. En la seva opinió, tant el Cap de Govern com alguns
Consellers han volgut centrar el debat en la presentació d’unes idees sense analitzar-ne massa
el contingut, cosa que pot ésser comprensible si es té present que el Govern ha entrat en
funcions fa poc temps, si bé no ho comparteix.

Acte seguit, demana que consti en acta la manifestació següent:

“L’article 1er. del Decret de 15 de gener de 1981 diu textualment “Es crea un Consell
Executiu responsable davant el Consell General de les Valls”. Segons que s’ha volgut
potenciar o disminuir aquest nou òrgan, s’ha parlat de Govern d’Andorra o d’Executiu
del Consell General. Avui el Cap de Govern en mencionar 64 vegades en el seu discurs
el “meu Govern” ens ofereix una nova i peculiar formulació. Quina motivació l’indueix
a aquesta reiterada utilització, formulem-ne conjectures:

“a) Serà que el Sr. Cap de Govern ha pogut procedir amb tota la llibertat volguda, sense
pressions, prescindint de qualsevol contingència local, al nomenament dels membres
del seu equip?

“b) Serà perquè vol que l’autoritat que en dret li pertoca no es pugui qüestionar?

“c) Serà que té una concepció autoritària del poder?

“No puc Srs. Consellers oferir cap resposta.
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“Una anàlisi més acurada del text ens permet però de posar en relleu altres aspectes
menys anecdòtics.

“En primer lloc, vull lamentar la manca d’una filosofia general, d’uns principis totalit-
zadors, d’un projecte global de societat, previ a l’enumeració d’un reguitzell de punts
concrets d’acció política.

“No solament no es fa menció d’una filosofia general de Govern, sinó que es tracta amb
estranya vaguetat qüestions essencials, com són:

“- Quina evolució es desitja per les moltes institucions?

“- Quines han d’ésser les grans orientacions de la nostra economia?

“- Volem una societat més cohesionada, més lliure, més democràtica, més sòlida?

“- Quin grau d’intervenció i de presència ha de tenir l’Estat dins de la nostra societat?

“- Es vol vertebrar veritablement la nostra societat?

“Sortosament també s’assenyalen en el vostre discurs punts força positius com:

“- La voluntat de revisar el Codi de la Nacionalitat.

“- La ratificació del Projecte d’Acord entre Andorra i la C.E.E.

“- La separació de poders.

“- La Llei de l’Escola Andorrana.

“- L’Ensenyament professional.

“- L’I.N.A.F.

“- Els equipaments culturals, esportius i escolars.

“- L’adaptació del Reglament Laboral.

“Però permeteu Sr. Cap de Govern que aquestes i altres realitzacions constitueixen el
balanç de l’anterior legislatura.

“Al.ludiu en el vostre discurs polític al trasbalsament polític de l’Europa Central. Potser
ens podria servir de model per tal d’eliminar certs anacronismes que existeixen en el
nostre país i realitzar avenços autènticament democràtics. Ha quedat ben palès que la
determinació política dels pobles pot derruir els murs de l’opressió i del despotisme
il.lustrat.

“Permeteu, no obstant, que us digui, que són els responsables polítics els que han de
fer, els primers, prova de determinació i d’ambició al servei del seu País, i no prova de
servilisme i de pacte.

“El vostre programa, i permeteu-me emprar una expressió del carrer és un programa
“light”. No voleu trencar res. Ens proposeu una política pactista.

“O s’ha perdut la memòria o, d’entrada, ja podem saber els resultats. Amb aquesta
política ens portareu a ajornar, una vegada més, els problemes que la nostra societat
té plantejats, com són:

“- Quina sobirania per al Poble?
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“- Les mesures enunciades en el vostre programa per a resoldre el greu problema de la
immigració, no crec que aportin cap solució. El que es proposa no és suficient per
assolir una integració a nivell acceptable (parlo -diu- de la integració per revisió del
Codi de la Nacionalitat).

“- Quines mesures per a millorar la nostra discutible democràcia?

“- Com es regularan i qui els regularà els poders fàctics, com són els poders de l’activitat
bancària?

“La incomprensible abdicació en temes cabdals com són:

“- La reivindicació de la presència d’Andorra en els organismes internacionals (U.I.T. i
altres).

“- Els silencis en temes tan fonamentals o tan cabdals com la justícia, l’ordre públic, la
protecció civil, el departament de joventut, etc.

“Permeteu-me Sr. Cap de Govern que us digui que la prudència absoluta i la pusil.la-
nimitat no són la millor garantia de duració.

“Esperava per la vostra part Sr. Cap de Govern, després d’uns anys sabàtics, un
ajornament intel.lectual i que sabéssiu endegar una política de ruptura amb el servilis-
me, lluitant perquè les institucions veritablement democràtiques del Poble Andorrà,
tinguin el poder polític que els hi correspon.

“Finalment, us desitjo Sr. Cap de Govern que conscient de la vostra responsabilitat i del
vostre afany de poder, no es justifiqui únicament amb l’exercici del mateix.”

El M.I. Sr. Cap de Govern respon per al.lusions a la intervenció precedent, indicant que
el M.I. Sr. Roc Rossell, com a parlamentari, té no sols el dret sinó també el deure d’expressar
allò que cregui convenient, però primerament ha dit que el Cap de Govern no ha volgut que
s’entrés en el fons de l’assumpte, quan si s’hi ha entrat en contestar el Govern totes les
preguntes que s’han formulat. Segonament -exposa- ha dit que el Cap de Govern té projectes
autòcrates, dictatorials, perquè empra el terme “Cap de Govern”. Evidentment -afegeix- el
Decret de 15 de gener de 1981 parla d’Executiu, però també es refereix al Cap de Govern, i
com digué un Conseller de Canillo, si hi ha Cap hi ha Govern.

El M.I. Sr. Jordi Mas demana que consti en acta la intervenció següent:

“El Discurs-Programa que avui hem analitzat presenta divergències substancials res-
pecte a allò que hauria d’ésser, al meu entendre, un programa d’actuació política.

“En primer lloc, voldria precisar que el Consell General va elegir el Cap de Govern, i
aquest és l’únic responsable de les accions de Govern davant l’Assemblea. Per tant, que
el Govern tingui el caràcter de col.legiat, és algo totalment superflu.

“En segon lloc, ens fa un repàs de l’actualitat, passant per alt un tema tan important
com és la Reforma de les Institucions. Sembla increïble que el Cap de Govern, que va
tenir l’alt honor d’ésser el primer de la història d’Andorra, gràcies a un procés de reforma
que es va iniciar precisament amb el seu nomenament, no en faci cap comentari.

“I en tercer lloc, el contingut del programa presenta un buit d’actuacions que es
manifesten en els textos de les diferents Conselleries. Com exemple senyalaré els
apartats de Comerç, Indústria i Turisme, sectors vitals pel nostre país i, a més, amb unes
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perspectives de futur immillorables. Doncs bé, el Govern no té objectius clars i concrets.
Sembla que no tingui un criteri definit d’allò que vol fer, ni a on vol anar.

“En conclusió, diré que el Cap de Govern ens ha presentat un programa sense accions,
ni solucions, és a dir: un programa sense futur.”

El M.I. Sr. Cap de Govern respon de nou per al.lusions, precisant que, al marge de
l’anàlisi polític que recull una visió subjectiva, no és cert que en el Discurs-Programa no es
parli de reforma de les institucions. S’ha aclarit en contestar les preguntes -diu- que entenem
que la menció sobre l’Estat de Dret ja constitueix la reforma de les reformes.

El M.I. Sr. Josep Cases, en nom dels MM.II. Srs. Consellers de Sant Julià de Lòria, el M.I.
Sr. Josep Garrallà, el M.I. Sr. Jordi Font i el M.I. Sr. Isidre Torres manifesten adherir-se a les
intervencions dels MM.II. Srs. Roc Rossell i Jordi Mas.

El M.I. Sr. Jordi Farràs exposa que els MM.II. Srs. Consellers Generals de la Parròquia
d’Andorra la Vella aproven el Discurs-Programa, tot dissentint de les manifestacions efectua-
des pels MM.II. Srs. Consellers Generals d’Encamp, per considerar que el Discurs-Programa
conté una filosofia de govern basada en el diàleg, la concertació social i la voluntat d’avançar
en el Procés de Reforma Institucional, per bé que aquesta darrera qüestió pertanyi més al
Consell General que al Govern.

El M.I. Sr. Josep Maria Rossell expressa, en nom dels MM.II. Srs. Francesc Grau i Xavier
Montané, la seva total adhesió i confiança en el Discurs-Programa presentat pel Cap de
Govern.

El M.I. Sr. Climent Palmitjavila manifesta la seva adhesió i la dels MM.II. Srs. Antoni
Casal i Miquel Casal al Discurs-Programa del Cap de Govern.

El M.I. Sr. Joan Naudi indica que els MM.II. Srs. Consellers Generals de la Parròquia
d’Ordino s’adhereixen igualment al Discurs-Programa.

El M.I. Sr. Miquel Aleix, que s’expressa en nom dels MM.II. Srs. Consellers de la
Parròquia d’Escaldes-Engordany, manifesta la seva adhesió al Discurs-Programa.

De les intervencions anteriors, el M.I. Sr. Sub-Síndic General manifesta constatar que
existeix una opinió majoritària favorable al Discurs-Programa, i el declara, en conseqüència,
aprovat per majoria.

Tot seguit, suspèn la sessió. És un quart de dos de la tarda.

La sessió reprèn a un quart de cinc, amb l’examen dels punts següents.

2. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabilitat i
permuta de terrenys amb el Sr. Pere Font Llonch, a la zona de l’Avda. Dr. Mitjavila,
limítrofs amb el Nou Centre Hospitalari (Antiga Tabacalera).

L’examen d’aquesta qüestió s’inicia amb la lectura de la Nota-Informe i de la Proposta
d’Acord (Reg. Núm. 65-A del 6-2-90) adreçades pel Govern.

El darrer d’aquests documents explicita dos tipus d’actuacions:

1. L’autorització al Govern per tal que signi un Conveni transaccional amb el Sr. Pere
Font Llonch, que reculli la renúncia d’ambdues parts a reivindicar la propietat dels
terrenys litigiosos, contra l’atribució a cadascuna d’elles d’una quota ideal del 50% dels
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referits terrenys, amb la condició que el Govern determini prèviament amb Tabacalera
Andorrana, S.A. La responsabilitat que li pertoca per evicció.

2. La declaració d’alienabilitat de les parcel.les de la “Finca de Ràdio Andorra” afectades
per l’operació de permuta amb la finalitat de reparcel.lació de la zona.

Acte seguit, es produeixen les intervencions següents:

El M.I. Sr. Enric Dolsa manifesta que la Comissió legislativa de Serveis Públics va
efectuar, en data d’ahir, un examen ocular del lloc, i va mantenir una reunió amb el lletrat
que ha assessorat el Govern sobre el present afer i, amb les constatacions realitzades i les
informacions rebudes, va acordar per unanimitat d’informar favorablement la proposta del
Govern.

El M.I. Sr. Joan Jordi manifesta que com a membre de la Comissió legislativa de Serveis
Públics va aprovar la proposta anterior. Això no obstant, desitjaria reproduir davant l’Assem-
blea una remarca que ja va formular en aquella ocasió, es tracta de que mai no es diu
explícitament que el Consell General i el Govern disposen d’un dret de pas fins a l’edifici de
Ràdio Andorra. Per això vol demanar que, en el supòsit que la negociació no arribi a bon
terme, es deixi ben clar que el dret de pas existeix fins al referit edifici.

El M.I. Sr. Joan Santamaria indica que tot al llarg del procés de negociació s’insistí en
l’esmentat dret de pas, malgrat que no quedi prou reflexat en la documentació que ha estat
objecte d’examen. Tot i així, assegura que es tindrà en compte.

El M.I. Sr. Jordi Mas sol.licita més explicacions sobre la qüestió.

El M.I. Sr. Joan Santamaria facilita noves dades sobre l’afer, detallant les mesures
proposades per l’Executiu per mitjà del plànol parcel.lari de la zona que s’acompanya a la
documentació. També indica que els informes jurídics que el Govern ha sol.licitat demostren
que el litigi pot perpetuar-se en el temps i, a més a més, que no existeixen garanties que la
resolució final sigui favorable.

No hi ha més intervencions, i el M.I. Sr. Sub-Síndic General sotmet als presents la
Proposta d’Acord i la declara aprovada per assentiment, en no formular-se cap objecció,
amb el contingut següent:

“En sessió tinguda el 10 de febrer de 1989, el M.I. Consell General va acordar l’adquisició
a la Societat Tabacalera Andorrana, S.A. del terreny conegut per “Finca i edifici de Ràdio
Andorra”, i encomanà al Govern de realitzar els tràmits adients per a la compra d’aquella
propietat.

“Abans de formalitzar la compra, el M.I. Govern va rebre un requeriment del Sr. Pere
Font i Llonch, manifestant que dues parcel.les de superfícies 665,20 i 235,50 m2 situades
dins la finca oferta per la Tabacalera Andorrana, S.A. eren, en realitat, de la seva
propietat, i instant-lo a abstenir-se de cap acte de disposició sobre aquelles parcel.les.
A la vista d’aquells fets, va sol.licitar noves instruccions del M.I. Consell General.

“En la Sessió Tradicional de Setmana Santa, reunió del dia 20 de març, el M.I. Consell
General prengué coneixement de l’existència de les dues parcel.les litigioses, i ratificà
l’acord d’adquisició de la finca de referència, garantint, però, la responsabilitat per
evicció de la societat venedora amb una penyora sobre un dipòsit bancari.
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“En execució dels esmentats acords, el M.I. Govern signà l’escriptura pública de
compra-venda de la finca el 10 de maig de 1989. Des d’aquella data, les parts s’han
cursat mútuament diversos requeriments en relació a les parcel.les litigioses, però cap
d’elles no ha iniciat una acció davant dels Tribunals.

“Per altra part, els límits de les finques propietat del Patrimoni Nacional i del Sr. Pere
Font i Llonch són molt irregulars i, abans de projectar qualsevol utilització urbanística
dels terrenys, caldria procedir a una operació de reparcel.lació, operació que pressu-
posa també la prèvia resolució del tema de la propietat de les dues parcel.les litigioses.

“Amb la finalitat de trobar una sortida a aquesta situació, el Govern ha realitzat diverses
gestions prop del Sr. Pere Font i Llonch, havent arribat finalment a una solució sobre
la possible reparcel.lació, que pressuposa l’atribució, als efectes d’aquesta, del 50% de
la propietat de les parcel.les litigioses a cada una de les parts. A partir d’aquesta
transacció sobre propietat, pot arribar-se a una reparcel.lació, que ha estat projectada
pels Serveis Tècnics de la Conselleria de Serveis Públics, i que es concretaria en la cessió
al Sr. Pere Font d’una parcel.la de 2.106,80 m2, qualificats urbanísticament de zona
residencial, i situats al fons de la finca, contra la cessió per aquest d’una parcel.la de
724,80 m2 qualificats urbanísticament de zona urbana i situats en façana, el que
representa uns volums edificables i uns valors en venda equivalents.

“Pels motius expressats,

“Considerant que una transacció sobre béns públics ha de subjectar-se a les mateixes
garanties formals que si es tractés d’una alienació.

“Vist allò que estableixen els Arts. 88 i concordants del vigent Codi de l’Administració.

“Vista la taxació pericial efectuada pel tècnic Sr. Josep Ma Vila i Bresco, que atribueix
un igual valor a les parcel.les objecte de permuta,

“El Consell General ha adoptat el següent:

“Acord:

“1r. S’autoritza el Govern perquè signi una transacció extrajudicial amb el Sr. Pere
Font i Llonch, mitjançant la qual ambdues parts renunciaran a reivindicar la
propietat de les parcel.les litigioses descrites a la precedent exposició, contra
l’atribució a cada una d’elles d’una quota ideal del 50% sobre elles, i amb la
condició que el Govern determini prèviament amb la Tabacalera Andorrana, S.A.
La part i quantia de la seva responsabilitat per evicció.

“2n. Es declara l’alienabilitat de les parcel.les de la “Finca de Ràdio Andorra” afectades
per l’operació de permuta amb finalitat de reparcel.lació descrita a la precedent
exposició.”

Immediatament, es passa a l’examen del punt següent.
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3. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabilitat i
permuta de terrenys amb la Sra. Júlia Bonet Fité, per la remodelació dels entorns
de Casa de la Vall.

Durant l’examen d’aquest punt el M.I. Sr. Xavier Espot ha romàs fora de la Sala de
Sessions.

D’antuvi, es dóna lectura de la Nota-Informe i de la Proposta d’Acord (Reg. Núm. 64-A
del 6-2-90) presentades pel Govern.

En aquest darrer document es sol.licita la declaració d’alienabilitat de la parcel.la situada
al Carrer Prat de la Creu d’una superfície de 626 m2, afectada per l’operació de permuta que
concerneix l’Administració General amb la Sra. Júlia Bonet i Fité, i pel Conveni de cessió amb
el Sr. Romà Llorens i Camp.

Acte seguit, el M.I. Sr. Sub-Síndic General obre el torn d’intervencions.

Intervé únicament el M.I. Sr. Enric Dolsa, el qual exposa que la Comissió legislativa de
Serveis Públics va examinar, en sessió tinguda en data d’ahir, la present Proposta d’Acord i
va aprovar-la per unanimitat.

Sotmesa la proposta als assistents, el M.I. Sr. Sub-Síndic General la declara aprovada
per assentiment, en no formular-se oposició. El text de l’acord és el següent:

“És un vell desig del M.I. Consell General ordenar l’entorn de Casa de la Vall. Seguint
aquesta línia el M.I. Consell General ha promogut i dut a terme, en el decurs dels darrers
anys, diverses actuacions amb el fi d’anar consolidant la protecció de l’entorn i dotar
d’uns millors serveis i instal.lacions a tot el conjunt.

“Malgrat aquesta voluntat, donada la situació actual, els condicionaments urbanístics
de l’entorn i la manca de terrenys públics suficients, és molt difícil resoldre els
problemes derivats d’unes deficients comunicacions i la previsible creació de nous
edificis per a fer front a les necessitats actuals i futures.

“El Govern conscient que la millor solució és aconseguir que el conjunt pugui gaudir
d’accés directe des del Carrer Prat de la Creu i Carrer Doctor Vilanova, ha efectuat
múltiples gestions amb la voluntat de poder disposar de terrenys públics des de la cruïlla
d’ambdós carrers fins l’alçada de l’actual edificació destinada a Centre de Detenció.

“Amb la finalitat d’anar avançant en aquest sentit, el Govern ha realitzat diverses
gestions prop de la Sra. Júlia Bonet i Fité i del Sr. Romà Llorens i Camp, havent arribat
finalment a la signatura d’un Contracte de Permutes i Cessions amb cadascuna de les
parts.

“Pels motius expressats,

“Considerant que una transacció sobre béns públics ha de subjectar-se a les mateixes
garanties formals que si es tractés d’una alienació.

“Vist allò que estableixen els Articles 88 i concordants del vigent Codi de l’Administra-
ció.

“Vista la taxació pericial efectuada pel tècnic Sr. Josep Ma Vila i Bresco, que atribueix
un valor similar a les parcel.les objecte de permuta i cessió.
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“El Consell General ha aprovat el següent,

“Acord:

“Punt únic.- Es declara l’alienabilitat de la parcel.la situada al Carrer Prat de la Creu
d’una superfície de 626 m2 afectada per l’operació de permuta amb la
Sra. Júlia Bonet i Fité, i de cessió amb el Sr. Romà Llorens i Camp.”

A continuació, s’inicia l’examen del tema que figura tot seguit.

4. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabilitat i
permuta de terrenys amb el Sr. Antoni Fillet, de Casa Antonet, per l’eixampla de la
Carretera General Núm. 3 a la zona del Pont de les Mines.

Com en els supòsits precedents es dóna lectura a la Nota-Informe i a la Proposta d’Acord
(Reg. Núm. 73-A del 14-2-90) presentades pel Govern, que inclouen la demanda d’alienabilitat
d’una parcel.la de terreny, que actualment forma part de la plataforma de la Carretera General
Núm. 3, d’una superfície de 164 m2, inclosa en operació de permuta amb el Sr. Antoni Fillet.

El M.I. Sr. Enric Dolsa indica que la Comissió legislativa de Serveis Públics ha examinat
la proposta, i l’ha aprovada per unanimitat.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General sotmet igualment la proposta a l’Assemblea i, en no
produir-se cap objecció, declara aprovat per assentiment l’acord següent:

“Ha estat una voluntat marcada als darrers anys pel M.I. Consell General el millorar la
infrastructura viària, principalment pel que es refereix a les Carreteres Generals i Vials
Principals.

“Davant d’aquest fet el M.I. Conseller de Serveis Públics, en representació de l’Admi-
nistració General, ha signat un Conveni d’ocupació de terrenys amb el Sr. Antoni Fillet (Casa
Antonet) per l’eixampla i rectificació de la Carretera General Núm. 3 a la sortida del poble de
Llorts en direcció al Serrat, Conveni aprovat pel Govern en la sessió de 20 de desembre de
1989.

“Pels motius expressats,

“Considerant que una transacció sobre béns públics ha de subjectar-se a les mateixes
garanties formals que si es tractés d’una alienació.

“Vist allò que estableixen els Articles 88 i concordants del vigent Codi de l’Administra-
ció.

“Vista la taxació pericial efectuada pel tècnic Sr. Josep Ma Vila i Bresco, que atribueix
un valor similar a les parcel.les objecte de permuta i cessió.

“El Consell General ha adoptat el següent,

“Acord:

“Punt únic.- Es declara l’alienabilitat de la parcel.la de terreny, que actualment forma
part de la plataforma de la Carretera General Núm. 3, d’una superfície de
164 m2 afectada per l’operació de permuta amb el Sr. Antoni Fillet, Casa
Antonet.”

I immediatament, es passa a l’examen del darrer punt que figura a l’ordre del dia.
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5. Examen i aprovació, si escau, de la proposta de declaració d’alienabilitat i
permuta de terrenys amb els Srs. Josep Armengol a) Peretell, Pere Bringué a)
Formiga, Elida Pastoret a) Jaumet, i Rosa Pastoret a) Rossa, per l’eixampla de la
Carretera General Núm. 3 a la zona de les travessies de La Cortinada i Llorts.

Novament es procedeix a la lectura de la Nota-Informe i de la Proposta d’Acord que el
Govern ha elevat a l’Assemblea (Reg. Núm. 74-A del 14-2-90), en les que s’argumenta i es
sol.licita la declaració d’alienabilitat d’una parcel.la de terreny de 293 m2, afectada per
l’operació de permuta per reposició dels edificis dels propietaris esmentats a l’encapçalament.

El M.I. Sr. Enric Dolsa explica que actualment els edificis en qüestió ja estan acabats i,
alguns, habitats. Per això, es requereix la declaració d’alienabilitat que possibiliti la proto-
col.lització de l’acord de permuta per mitjà d’escriptura pública i l’enderrocament de les
antigues edificacions. Finalment, informa que la Comissió legislativa de Serveis Públics ha
atorgat, com en els supòsits precedents, el seu acord unànime a la proposta.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General sotmet als MM.II. Srs. Consellers Generals la Proposta
d’Acord i la declara aprovada per assentiment. El text de l’acord és del tenor següent:

“Ha estat una voluntat marcada als darrers anys pel M.I. Consell General el millorar la
infrastructura viària, principalment pel que es refereix a les Carreteres Generals i Vials
Principals.

“En aquest sentit el M.I. Govern en la seva sessió de 20 de maig de 1987 acordà adquirir
els terrenys adients per la reposició de 3 edificis de La Cortinada i 1 de Llorts, necessaris
per l’eixampla de la Carretera General Núm. 3 a la zona de la Travessia d’aquests nuclis.

“El terreny per la reposició dels edificis afectats, d’una superfície total de 774 m2, fou
adquirit el 28 d’agost de 1987 al Sr. Jaume Torres de Casa Pal a l’entrada del nucli de
La Cortinada.

“Tot seguit, s’establiren els corresponents Convenis amb els propietaris de les 4 cases
afectades: Sr. Josep Armengol (Casa Peretell), Sr. Pere Bringué (Casa Formiga), Sra.
Elida Pastoret (Casa Jaumet), i la Sra. Rosa Pastoret (Casa Rossa).

“Pels motius expressats,

“Considerant que una transacció sobre béns públics ha de subjectar-se a les mateixes
garanties formals que si es tractés d’una alienació.

“Vist allò que estableixen els Articles 88 i concordants del vigent Codi de l’Administra-
ció.

“Vista la taxació pericial efectuada pel tècnic Sr. Josep Ma Vila i Bresco, que atribueix
un valor similar a les parcel.les objecte de permuta i cessió.

“El Consell General ha adoptat el següent,

“Acord:

“Punt únic.- Es declara l’alienabilitat de la parcel.la de terreny d’una superfície de 293
m2 afectada per operació de permuta, per la reposició d’edificis als Sr.
Josep Armengol (Casa Peretell), Sr. Pere Bringué (Casa Formiga), Sra.
Elida Pastoret (Casa Jaumet), i Sra. Rosa Pastoret (Casa Rossa).”
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I, havent esgotat els temes previstos a l’ordre del dia, el M.I. Sr. Sub-Síndic General
aixeca la sessió de la què se n’ha formalitzat la present acta als efectes pertinents. Són les cinc
de la tarda aproximadament.

P.O. del M.I. Consell General
El Secretari General en funcions V. i P.

El Sub-Síndic General
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